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HÚSVÉTVASÁRNAP                    A év                                          1 – 4 oldal 
 
Olv.: ApCsel 10,34a.37-43 – Kol 3,1-4 – Jn 20,1-9 
KRISZTUS FELTÁMADÁSA 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket! 
Áldott, kegyelmekben gazdag ünneplést kívánok mindenkinek. Ezért jöttünk ma is ide a 
templomba, hogy találkozzunk az Istennel, aki kész ingyenesen megajándékozni bennünket, 
elhalmozni szeretetével. Az ember ezen az ünnepen, húsvét ünnepén keresi azokat a 
fogódzópontokat, amelyek valamiképpen igazolják számunkra az új élet lehetőségét.  
 
Mit is jelent a feltámadás? Azt az üzenetet kaptuk, hogy Jézus legyőzte a halált. Kitárta az élet 
kapuját. Mit jelent ez a győzelem? Mit jelent az élet kitárt kapuja? Hogyan találkozzunk, 
szembesüljünk ezzel a titokkal? Segíthet Weöres Sándornak, - ennek a nagyszerű 
gondolkodónak - egy mondata. Számomra nagyon találó ez a mondat. Azt mondja: 
 

A föld telve van urakkal, csak egy szolgája van, az Isten! 
 
Sokat gondolkodtunk az elmúlt három napon az üzenetről. Ez az idézet segítségünkre lehet.  
Isten győzelme azt jelenti, hogy a szolgálatban, az értünk hozott áldozatában rejlik az ő 
hatalma. Hogyan részesülhetünk ebből a hatalomból, hogy jó életünk legyen és megújuljon a 
világ? Hatalom, amely a szolgálatban van jelen. Egyáltalán, van másfajta hatalom? Az összes 
többi hatalom félelmetes, ez a hatalom ígéretes. Gondolkodjunk el ezen. 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Hogyan válhatunk húsvéti emberekké? 
Törekedjünk a húsvéti hitre, hogy húsvéti emberekké válhassunk, húsvéti emberekként 
élhessük tovább az életünket. Mindenegyes húsvét ebben segít nekünk. Nem egyszerű a 
kérdés több szempontból. Egyrészt olyan titokkal állunk szemben, amire emberi logikával 
nem lehet magyarázatot találni. Másrészt, - ahogy idéztem Weöres Sándort a szentmise 
bevezetőjében, -  
 

 mindannyian úrhatnám polgárok vagyunk és a szolgálat, 
ez a fajta isteni uralom, ez a fajta isteni hatalom nehezen vállalható a számunkra. 

Biztos, hogy nincs más lehetőség. 
  
Az elmúlt egy-két év során többször beszéltem a megváltásról, amit így nevezek: Isten 
válságkezelő programja. Az ember válságban van azóta, hogy bűnt követett el, azóta, hogy a 
maga útját járja Isten nélkül. Ennek ijesztő következményei vannak. Legfőképpen az, hogy az 
ember kizsákmányolja ezt a teremtett világot. Másodsorban az, hogy az ember olyan 
törvényeket alkot, olyan törvényeket hoz, amelyek segítségére vannak abban, hogy a másik 
embert is kizsákmányolja. Mi időben élő emberek, akik minden lehetőséget igyekszünk 
megragadni, nem éppen ebben a krisztusi ajánlatban látjuk a lehetőségünket. Nem ez 



  2011.04.24. 

  A 27  

2 

számunkra a válságkezelés programja, hanem sokkal inkább önző természetünk és kicsinyes 
gondolkodásunk rabjaiként  hatalomra törünk. 
  
Jézus megmossa az apostolok lábát. 
Tegnap este elmélkedtünk arról, hogy - Bölcskei Gusztáv püspök úr megfogalmazása szerint - 
a húsvét Isten alternatívája, Isten ajánlata. Erdő Péter bíboros úr arról szólt, hogy nagy 
lehetőségünk az, hogy Istenhez tartozhatunk. Kérdés az, gondolkodunk-e azon, mit jelent az 
Isten alternatívája. Mekkora lehetőség számunkra az, hogy Istenhez tartozhatunk? 
Gondolkodjunk el ezen, hogy valamit profitáljunk a mai nap üzenetéből.  
 

Mit jelent az, hogy Krisztus feltámadt?  
Mit jelent az, hogy az új élet kapuja kinyílt? Hogyan értendő ez?  
Mit kell az embernek tennie ahhoz, hogy húsvéti emberré legyen és aztán  
ez által a világot is új arculattal ajándékozza meg?  

 
Jézus az utolsó vacsorán mondotta: „Az az Úr, aki az asztalfőn ül.” Az apostolok ezzel 
egyetértettek. Akkor Jézus föláll az asztaltól és megmossa az apostolok lábát. Elvégzi a 
legutolsó szolga munkáját. Majd a lelkükre köti: „Ti is ezt cselekedjétek.” Jézus ezzel a 
példával és ezzel a kéréssel búcsúzik az apostoloktól.  
 

Abban látja Jézus a világ megváltásának lehetőségét,  
hogy az ember mossa a másik ember lábát.  
Az ember szolgálja a másik embert és 
ebben a szolgálatban  visszaszerzi a maga emberi méltóságát. 
 

Nincs más út, mert ez az, amit általában nem irigyelnek. Ez az, amiben megcsodálhatjuk, mire 
képes az ember. Az ember maga boldog lesz, mert valóban igaz: „Nagyobb boldogság adni, 
mint kapni.” 
 
Mindannyian megmentendők vagyunk! 
Nagyon jól tudjuk mi ezeket a bölcsességeket, ezeket az igazságokat, aztán csak mondjuk, és 
mintha nem tennénk. A felolvasott evangélium segít bennünket abban, hogy hogyan válhat az 
ember húsvéti emberré. Hogyan jöhetünk ki a sötétségeinkből, mert ha tetszik ha nem, a fényt 
meg kell gyújtani, mert különben nem tudunk eligazodni. Jézus maga mondta magáról: „Én 
vagyok a világ világossága!” Ezért Hozzá igazodni: ez kiút a sötétségből.  
 
Azt hallottuk, hogy kora reggel, amikor még sötét volt, elindult Mária Magdolna - Márk 
evangélista szerint más asszonyok is - a sírhoz. Miért? Ezek az asszonyok azok, akik jobban 
megsejtették, ki is Jézus, akiről azt írja a Szentírás, hogy körüljár és jót tesz. Ha valaki, akkor 
Mária Magdolna mindenképpen tudta, mit jelent az, hogy valaki megszabadította önmagától. 
Valaki megszabadította őt, mert elvette ennek az asszonynak a szégyenét azzal, hogy szóba 
állt vele. Ez a krisztusi magatartás az, ami nem hagyja nyugton ezt az asszonyt ebben a 
sötétségben. A szentírás magyarázók mindannyian azt is mondják, hogy nemcsak külső 
sötétségről van szó. Ennek az asszonynak a lelke, a szíve is sötétségbe borult, mert elveszett 
az, Aki őt megmentette. Ez egy nagyon fontos mozzanat.  

 
Ahhoz, hogy mi feltámadt emberek, húsvéti emberek legyünk, 

 szükségünk van arra a fölismerésre, 
hogy megmentendők vagyunk mindahányan. 

Senki nem tetszeleghet abban, hogy ő nem szorul rá erre a krisztusi igazolásra. 
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Az első fontos mozzanat: A húsvéti embernek dönteni kell! 
Az első és legfontosabb mozzanat, hogy az embernek dönteni kell. Nagyon fontos üzenet ez. 
Az embernek így, vagy úgy dönteni kell. Jézus Krisztussal kapcsolatos gondolatok, filozófiai 
irányzatok, a lelki irodalom területén is szinte állandóan erről beszéltek: dönteni kell, vagy 
Vele, vagy ellene. Ma egyik legnagyobb gond, hogy sem Mellette, sem ellene nem döntenek 
az emberek, mert úgy gondolják, hogy olcsóbban megúszhatják, ha Krisztussal egyáltalán 
nem is foglalkoznak. Ez az első és legfontosabb mozzanat az embernek:  

 
dönteni kell mindenképpen Krisztus mellett, ha húsvéti ember akar lenni. 

 
A második fontos elem: A húsvéti embernek a másik fontosabb önmagánál! 
A másik, ami nagyon fontos: mit ismer fel ez az asszony, mit ismernek fel az asszonyok és 
egyébként Jézus minden tanítványa is. Fölismerik azt, hogy a másik fontosabb önmagamnál. 
Ez a másik nagyon lényeges eleme az új arculatunknak.  

 
El kell az embernek jutni odáig, hogy a másik fontosabb nálam. 

Ha ez az igazság határozza meg az összetartozásunkat, a kapcsolatunkat, 
akkor ebből kinyílik a mennyország. 

 
Gondoljanak erre kedves férjek, kedves feleségek, - bár ma már csak élettársak vannak, meg 
partnerek, meg ügyeletes partner, valaki így mutatta be a mellette állót…. Nehéz elgondolni 
ilyenfajta gondolkodás esetén azt a fajta lelkületet, hogy a másik fontosabb nálam, magamnál. 
Ez a mai jelenet erről szól. 
 
A harmadik mozzanat: A húsvéti ember siet! 
A harmadik nagyon lényeges mozzanat, vagy az alkalmazásokban nagyon lényeges 
sajátossága egy húsvéti embernek az, hogy sietős. Azt is mondhatnám, hogy futva siet, mert 
kevés az időnk. Rövid az élet. Fájdalmas, ha az ember több évtized múltával néz vissza és a 
rosszat kell, hogy megállapítsa. Lelassultunk. Túl nagy terheket hordozunk. Ezek a terhek 
nem engedik, hogy Jézushoz érjünk. Önzésünk terhei lehúznak bennünket. Nem tudunk lépést 
váltani. Nagyon nagy terheket cipelünk, a félelmeink terhét. Aki fél, az önmagára gondol. 
Milyen ijesztő, amikor a számítások, az ügyeskedések határozzák meg a helyzeteinket, 
kapcsolatainkat. Ilyenkor valójában mindentől félünk, tartunk, mert önmagunknak vagyunk a 
legfontosabbak. Milyen ijesztő, hogy már minden így van. Úgyse lehet változtatni semmin! 
Igen lehet, hogy még ezt is el lehet fogadni, de az ember maga változhat. Valójában erről van 
szó. Mindig változtatni akarunk és nem mi magunk akarunk megváltozni.  
 

Az igazi változtatási szándék az ember önmagának a megváltoztatása. 
 
Ezek a megállapítások visszatartanak bennünket. Magdolna, meg ezek az asszonyok erről 
győznek meg bennünket, hogy sietni kell, mert ha Jézushoz akarunk tartozni - ahhoz, aki jót 
tett, ahhoz, aki értünk lett Emberré, - ha tőle akarjuk tanulni az életet, akkor sietni kell. Nem 
herdálhatjuk el a napokat, a hónapokat, az éveket. Elmegy az életünk. 
 
Látta és hitt! 
Figyeljünk ennek a történetnek az utolsó mozzanatára, - ha már barátkozunk ezzel a húsvéti 
emberrel. Magdolna odaér a sírhoz és látja, hogy a követ elhengerítették, üres a sír. Aztán jön 
az ő hívására a két apostol, az öreg Péter, meg a fiatal János. Szaladnak, János előbb ér oda, 
de megvárja Pétert. Péter látja, amit lát, majd János. A szentírás magyarázók igen fontos 
szempontokat hangsúlyoznak. Sokszor emlegetem a magyar nyelv színes voltát, gazdagságát. 
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Most megállapítom, hogy a görög nyelv meg nagyon tömör. Három különböző szóval adja 
vissza a Szentírás azt, ami itt történt. Azt mondja, hogy Mária látta az üres sírt. Ezzel a szóval 
adja vissza, hogy levej. Ez a görög szó annyit jelent, hogy Mária látta. A magyar nyelv meg is 
magyarázza, hogy ez azt jelenti, hogy néz. Szoktuk mondani: „Ne csak nézz, hanem lásd is.” 
Mária nézte.  
 
A második Péter. Egy másik szóval adja vissza a szent író. Azt mondja, hogy Péter látta. 
Teoretikum. Ezzel a szóval fejezi ki a szent író. Ismerős ez a szó: teória. Péternek már van 
valamilyen elképzelése, van teóriája. Látja azt, amit lát, de csak teóriája van. Jön a harmadik, 
János. A görög szó, amivel találkozunk: hora. Látta. A magyar nyelv értelmezi ezt. Ismerős 
ez, hogy belátta. Az ember belát valamit, vagyis megért. Ez a szó ezt jelenti, János megértette 
miről van szó. Így mondja a szent író: Látta és hitt. János ebben a pillanatban felfogta, hogy 
mi az, amit Jézus nekik tanított. Miről beszélt Jézus nekik szenvedése előtt. Látta és hitt.  
 

Ettől a pillanattól kezdve elindul a világban ez az új történet,  
amit így mondunk: a húsvéti élet.  
Elindul ez az evangélium,  
viszi ezt az örömöt minden nemzetnek,  a világ minden emberének,  
mert az ember számára az élet az,  
hogy ehhez a Krisztushoz tartozhatunk,  
aki értünk lett Emberré és minket arra tanít, 
hogy az új élet ezt jelenti, hogy egymásért élünk. 
 

 
+  A M E N  + 

 


